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A szűk kapu

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek!
Az, amit ilyenkor a pap kíván az egybegyűlteknek és amit mindenki – józan eszére hallgatva -
a maga számára kér, az az Isten kegyelme, ami nem más, mint az Isten jóindulata. Mennyire
rászorulunk a jóindulatra. Mennyire rászorulunk arra, hogy ne gonosz szándékkal értelmezzék
és  értékeljék  cselekedeteinket.  Istennél  mindig  számíthatunk  arra,  -  ő  tudja,  mi  lakik  a
szívünkben – hogy ő irgalmas, mert új lehetőséget akar adni mindegyikünknek. Gondoljunk
erre, amikor ezt a szentmisét bemutatjuk. Meghalt Erzsébetért is imádkozunk.

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!
Egy bibliai történet szerint egyszer valaki látni szerette volna Jézust. Jézus éppen arrafelé
ment - az illető ismerte Jézus útját – és amikor Jézus odaért, akkor megszólította: Zakeus, ma
a te házadban kell lennem. Zakeus örömmel fogadta a körülötte lévők megrökönyödésére,
hiszen csaló volt, adószedő, de Jézus vele étkezett. Ez a találkozás meghatározó volt Zakeus
számára. 

Jézus mindig találkozni akar velünk abban a reményben, hogy ez meggyőző lesz számunkra.
Mi másra valók a találkozások? Hányszor találkoztunk már egymással. Mi történt ezeknek
nyomán?  Ez  a  találkozás  Zakeus  számára  az  új  életet  jelentette.  Mit  mondott?  Akit
megkárosítottam, kártalanítom, négyszeresen adom vissza annak, aki tőlem kárt szenvedett.
Vagyonom felét a szegényeknek adom. Amikor mindezt kijelenti, akkor Jézus egy nagyon
fontos kijelentést tesz: „Ma üdvössége lett e háznak!” 

Nagyon fontos üzenetet kapunk és nagyon fontos választ az üdvösséggel kapcsolatosan. Ez a
kérdés mindenkit izgat, de nem biztos, hogy abban az értelemben, ahogy általában magukat
hívőnek tartó emberek ezt értelmezik.

Üdvösség = helyreállítás
Üdvösség = beteljesítése valaminek

Üdvösség: az emberi természet helyreállítása
Nem a teremtett világ helyreállítása. Ezzel külön a Biblia nem foglalkozik, mert a teremtett
világot Isten rábízta az emberre. Ha az ember természete rendben van, akkor kapcsolata a
teremtett természettel is rendben lesz. Ki lehet nevezni különböző gyűjtőket ide-oda-amoda a
környezetvédelem,  meg  egyebek  miatt.  Az  alapról,  az  emberi  természetről  nem
gondolkodnak. Ezért olyan kicsinyek az eredmények, mert nincs érdekeltsége az embernek.
Az ember érdekeltsége azt jelenti, hogy önmagával kapcsolatosan helyes fogalma van, ennek
következtében a teremtett világgal és a teremtett világ többi emberével is. 

Az üdvösség a rendbetett emberi természet!

C 45

1



2013. 08. 25.

Üdvösség nem más, mint emberhez méltó élet, teljes élet
Másik  megközelítésben  az  üdvösség  a  teljes  élet,  a  beteljesedett  emberi  élet.  Mindenki
szeretne emberhez méltó életet. Csak nem gondolunk arra, hogy az emberhez méltó élet az a
mi egészen személyes ügyünk. Az emberhez méltó életet nem egy kormányzat teremti meg.
Emberhez  méltó  életet  nem  a  gazdasági  rendelkezések  hoznak,  bár  mindez  nem
elhanyagolható.
 

Amikor üdvösségről van szó,
akkor ezekre a fogalmakra kell gondolnunk:
Az emberhez méltó élet az ember személyes ügye, 

az önismeretét jelenti 
és az emberben föltámasztott felelősségtudatot!

Hányan üdvözülnek?
Ez a kérdező valószínű farizeus volt. Ők voltak a szőrszálhasogatók. Nagyon érdekes, ahogy
fölteszi a kérdést:  kevesen üdvözülnek? Az ő fogalmai szerint csak kevesen üdvözülhetnek.
Nyilvánvaló,  ő  azok  közé  tartozik,  akik  üdvözülnek.  De  ugyan,  hogy  lenne  lehetséges
sokaknak,  vagy  mindenkinek  üdvözülni?  Nagyon  érdekes  ezzel  kapcsolatosan  az  emberi
gondolkodás, még a teológusok gondolkodása is. 

Volt  egy  teológiai  irányzat,  ami  állandóan  ezzel  foglalkozott,  hogy  bizony  kevesen
üdvözülnek. Embernek ez lehetetlen, mondja a Szentírás is, de Istennek nem! Itt mindjárt
nyílik az ember számára egy kapu, de volt egy ilyen teológiai  irány. Egy másik teológiai
irányt  örömmel,  szívesen  fogadott  mindenki:  mindenki üdvözül.  Az  ember  Isten
teremtménye, az Isten gyermeke mindenki. Isten nem engedheti meg, hogy ne üdvözüljünk. 

Itt és most kell az üdvösségre törekedni!
Csakhogy  van  itt  egy  bökkenő.  Isten  szabadnak  teremtett  bennünket.  Isten  ezt  akkora
ajándékként tekinti, hogy ennek függvénye a mi kiteljesedett életünk, azaz az üdvösségünk! A
földi élet megkezdett örökélet! 

Az üdvösség már itt és most kezdődik!

Már itt és most kell az embernek 
az emberi természetét gyógyítgatni!
Itt és most kell az embernek 
a teljesebb életre törekedni! 

Nem azt jelenti, hogy várunk, aztán majd az Isten mindezt megadja függetlenül mindentől.
Nem! Az Isten jó, ez nem azt jelenti, hogy akkor mi azt tehetünk, amit akarunk. Istennek az a
dolga, hogy jó legyen, rendezzen mindent függetlenül a mi életfelfogásunktól. Nem!

Jézus maga az üdvösség!
A mai evangélium nagyon jó támpontokat ad. Azt mondja: igyekezzetek bejutni a kapun. A
kapu  maga  Jézus  Krisztus.  Ő  mondja:  „Én  vagyok  a  kapu!”  Ez  azt  jelenti:  Aki  rajtam
keresztül jön, az ki-bejárhat! Vagyis Jézus az a valaki, aki megjeleníti ebben a világban az
üdvösséget!  Jézus  neve:  Üdvözítő!  Üdvösséget  hozok!  Jézus  emberi  természete  ép,  amit
magára vett. Mindenben hasonló lett hozzánk, a bűnt kivéve! Ő maga az üdvösség! Ez azt
jelenti:
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„Én és az Atya egy vagyunk!”
Csak így, az Istennel való egységünk helyreállításával

gyógyítható a mi emberi természetünk!

Az ember bukása azt jelenti, hogy lemondott az Istennel való kapcsolatról. Ez a lemondás
megrontotta az egymással való kapcsolatunkat is. Mit jelent az Istennel való kapcsolatunk és
mit jelent az egymással való kapcsolatunk?

Jézus a kapu! Aki üdvözülni akar, aki üdvösséges életet akar élni, meggyógyított természetű
emberként akar élni, teljesebb életre akar jutni, annak Jézusra kell figyelni! Annak ezen a
kapun  kell  ki-be  járni!  Jézus  világosan  és  egyértelműen  megmutatja,  hogy  milyen  a
kapcsolata az emberekkel. Meggyógyított természete van annak az embernek, Isten akarata
szerinti  életet  él  az az ember,  tehát  üdvözül,  aki  az emberekkel  való kapcsolatát  Jézustól
tanulja.

Az üdvösség Isten akaratának teljesítése!
Hallottuk,  a  Jézussal  való  találkozás  Zakeusban  megteremtette  azokat  a  cselekedeteket,
amelyek  üdvösséget  hoztak  neki  és  övéinek.  Zakeus  ez  által  egy  új  életet  él.  Ebből  a
szempontból  fontos,  hogy  a  földi  tennivalóink,  földi  állásfoglalásunk,  a  haladás  nagyon
lényegesen beletartoznak az üdvözültek életébe. A haladás azt jelenti, hogy az emberek élete
rendeződik, emberek kapcsolata kitisztul. De ez nem az üdvösség. 

Az üdvösség az, 
amikor a világ üdvözítésének programjában 
isteni elhivatottsággal veszünk részt!
Ez az Isten országa!

Isten országa azok által épül,
akiknek egyértelmű kapcsolata van Jézuson keresztül Istennel!

Akik számára mindennél fontosabb az,
 amit az Isten vár tőlünk, az ő akaratának teljesítése!

Istenhez mérjük magunkat, egymásnak testvérei vagyunk!
Ez azt jelenti, hogy Istenhez mérjük magunkat, de az egymással való kapcsolatunkban ez az
elv már nem érvényesül. Ezt Isten lefoglalta. Az egymással való kapcsolatunkban nincs ilyen,
hogy kihez igazodok, kihez alkalmazkodom. Egymásnak testvérei vagyunk! A baj az, amikor
istenkedünk. Ha nem az üdvösségre törekszünk, akkor ez azt jelentheti, hogy a másik ember
hozzám igazodjon, a másik ember az én kényem-kedvemtől függ. Ez istentelen világ.

Nagyon  sokat  kell  ezen  a  kérdésen  gondolkodni.  Arról  van  szó,  hogy  meggyógyított
természetű emberek vagyunk, teljességre törekvő emberek vagyunk, vagy az a meghatározó,
amit a Szentírás így mond: a test kívánsága, a szemek kívánsága, az élet kevélysége. Ez teszi
tönkre a világot. Ez teszi a világot elviselhetetlenné, amikor mindent megelőz az én egyéni
kényem-kedvem, hogy kielégítsem a testemet, megszerezzem azt, amit meglátok, uralkodjak.
Ez nem az üdvösség útja, ez a pokolba vezető út.

Szűk ez a kapu, de csak ez az út vezet az életre! 
Ez az út teremti meg a kapcsolatot Istennel, ez az út teremt egyenrangúságot ember és ember
között! Ez az üdvösség, ami arra az időre szól, amíg élünk! Isten ezt miképpen teljesíti be,
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ezen ne gondolkodjunk. Isten sokkal de sokkal nagyobb és gazdagabb annál, mint ahogy azt
mi elképzelhetjük. Ez maradjon az Isten titka.

Mi tegyük meg azt, amit megtehetünk, a többit bízzuk Istenre,
mert ő azt akarja, hogy az életünk kiteljesedjen!

Ez most kezdődik!

+  A M E N   +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek!
Most, hogy imádkozzuk az Úr imádságát, Benedek pápának egy gondolatával szeretném ezt
elmélyíteni a testvérekben. Hallottuk, hogy egyesek ilyeneket mondtak: Jézus ismerünk téged,
tanítottál  minket,  egy  utcában  laktunk.  Jézus  azt  mondta:  ez  semmi!  Az,  hogy  tudtok
imádkozni, tudjátok a tízparancsolatot, elmentek vasárnap misére, ez az alap. Benedek pápa
még  korábban,  amikor  teológiai  tanár  volt,  ezzel  a  kérdéssel  kapcsolatosan  egy  nagyon
érdekes gondolatot vetett föl. Kellemetlen hallani, hogy sokan jönnek olyanok, akikre nem is
gondoltunk. Utolsókból lesznek az elsők! Mi, akik elsőnek gondoljuk magunkat, hol leszünk? 

Szentatya ezzel kapcsolatosan a következőt mondta: mikor kérdezik az üdvösségre várók:
Uram, mikor láttunk éhezni, szomjazni, börtönben? Akkor a válasz: Amit egynek tettetek,
Nekem tettétek! A professzor ebből a következő igazságot adja át nekünk: 

Egyetlen szempontja van az üdvözülésnek, nincs több:
 Amit egynek tettetek, Nekem tettétek!

Az összes többi, amit a kereszténység fölkínál nekünk, hogy lelkileg jó karban legyünk, az az
alap. Az üdvözülésnek egyetlen szempontja, amit hallottunk Zakeustól: Akit megkárosítok,
kártalanítom, vagyonom felét a szegényeknek adom. „Ma üdvössége lett e háznak!”– mondja
Jézus.  Vagyis,  amikor  rendezzük az életfelfogásunkat,  rendezzük a kapcsolatainkat,  akkor
megtesszük azt, amit meg kell tenni! Ez az üdvösség egyetlen útja! Benedek pápa üzenete újra
előkerült. Most sokat foglalkoznak vele a külföldi szakirodalomban, az Oservatore Romano
is. Kezdik fölfedezni. Imádkozzunk.                                                     

Mi Atyánk…

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek!
Mindenkinek kívánom, hogy sikerüljön törekednie az üdvösségre! Ez a mai nap feladata, a
holnapi napnak és mindenegyes napnak a feladata, ami életünk végéig tart. Az üdvösség e
világi megfogalmazása: az Isten országa ebben a földi világban. Ez azt jelenti, hogy aki az
üdvösségre komolyan törekszik, az igyekszik magával húzni minél többeket és elvezetni erre
az  útra,  az  üdvösség útjára.  A szektások sokkal  tudatosabban teszik ezt,  mint  a  magukat
kereszténynek tartó emberek. Azt látom, hogy a mi gondolkodásunk ilyen öncélú: rólam van
szó.  Csakhogy  ez  az  emberi  kapcsolatainkban  derül  ki,  hogy  miről  is  van  szó,  amikor
magamra gondolok. Az üdvösség nagyon komoly kérdés! Ez a teljes életet élő ember ügye! 

+  Á L D Á S  +
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